



Еженедельник новостей МДС

События за 16 – 20 ноября 2015 года

16 ноября

Рассмотрены пути оптимизации налоговых проверок

Представители МДС, Ассоциации поставщиков и органов налоговой службы обсудили с заместителем министра экономики КР Баккельди Тюменбаевым систему налоговых проверок субъектов предпринимательства и пути ее оптимизации. Заместитель председателя Государственной налоговой службы при Правительстве КР Октябрь Абдыкаимов выразил готовность разработать совместно с бизнес-сообществом проект необходимых поправок в налоговое законодательство страны в рамках специально созданной рабочей группы.

Бизнес и правительство обсудили проблемы предпринимателей

Представители бизнес-ассоциаций обсудили с заместителем министра экономики КР Данияром Иманалиевым проблемы предпринимателей, которые можно вынести на рассмотрение Координационного совета по взаимодействию с бизнес-сообществом при министре экономики. Обсуждены проблемы швейной и строительной отраслей, транспортных перевозок, введения электронной цифровой подписи для субъектов предпринимательства, сдачи налоговой отчетности, меры по ускоренной ликвидации неактивных предприятий.

Рассмотрен проект документа по подключению инженерных сетей

Юрист МДС Улукбек Турдубеков, представители бизнес-ассоциации ЖИА и строительных компаний встретились в Государственном агентстве архитектуры, строительства и жилищно-коммунального хозяйства при ПКР для обсуждения пилотного проекта по разрешению строительным компаниям подключать инженерные сети (в частности, газ) в высотных зданиях. По действующему законодательству запрещено подключение газа в жилых домах выше 11-го этажа. Участники встречи обсудили перечень дополнительных документов, согласованных с Госстроем и Газпромом, поставщиком газа.

IBC Weekly News

Events of November 16 – 20, 2015

November 16

Tax audit optimization discussed

Representatives of IBC, the Association of Suppliers, tax authorities and Deputy Economy Minister Bakkeldi Tyumenbaev discussed the system of tax inspections of businesses and ways of its optimization. Deputy Chairman of the State Tax Service under the Government of the Kyrgyz Republic, Oktyabr Abdykaimov expressed willingness to develop jointly with the business community the necessary draft amendments to the tax laws in the framework of specially established working group.

Business and Government discuss problems of entrepreneurs

Representatives of business associations and Deputy Economy Minister Daniyar Imanaliev discussed problems of entrepreneurs to be discussed by the Coordination Council for Cooperation with the business community under the Economy Minister. The participants discussed problems of the garment and construction industries, transportation, as well as issues related to introduction of digital signature for businesses, tax return, and measures to accelerate the liquidation of dormant companies.

Draft document on connection of utilities considered

IBC Lawyer Ulukbek Turdubekov, representatives of the JIA business association and construction companies met at the State Agency for Architecture, Construction and Housing and Communal Services to discuss the pilot project on permission for construction companies to connect utility networks (in particular, gas) in high-rise buildings. The current law prohibits to connect gas to residential buildings above the 11th floor. Participants discussed additional documents, agreed with the State Construction Committee and Gazprom, the gas supplier.

<p>17 ноября</p> <p>Участие в тренинге</p> <p>МДС принял участие в тренинге-семинаре, организованном НАБА, на тему: «Коррупциогенные нормы в правовых актах. Методика проведения антикоррупционной экспертизы». Участники тренинга ознакомились с примерами коррупциогенных норм в правовых актах, а также прошли обучение основам проведения экспертного заключения.</p> <p>Встреча с представителями ПРООН</p> <p>Исполнительный директор МДС Темирбек Ажыкулов, менеджер по инициативам МДС Мээрим Маткулова и менеджер по корпоративным связям Минара Иманбекова встретились с Жаныл Рахмановой, руководителем отдела по вопросам координации системы ООН, и Каарманбеком Кулуевым, специалистом по коммуникациям. Глава МДС ознакомил представителей ПРООН со структурой и деятельностью МДС. Гости выразили заинтересованность в более тесном сотрудничестве, а также в организации открытой встречи МДС с участием всех структур ООН в Кыргызстане, чтобы представить их сферы деятельности бизнесу.</p> <p>Обсужден проект поправок в НК КР</p> <p>Заместитель исполнительного директора МДС Аскар Сыдыков и президент Ассоциации поставщиков Гульнара Ускенбаева приняли участие во встрече с заместителем министра экономики Баккельди Тюменбаевым и сотрудниками Генеральной прокуратуры, ГКНБ, ГСБЭП и Государственной налоговой службы при Правительстве КР. Обсужден проект поправок в Налоговый кодекс КР, направленных на оптимизацию процедуры проведения проверок по факту налоговых правонарушений на основании постановлений следователей правоохранительных органов. Правоохранительные органы выступали против указанных поправок, однако в ходе встречи сторонам удалось найти компромиссный вариант законопроекта. Проект изменений будет доработан по итогам сбора дополнительной статистической информации.</p>	<p>November 17</p> <p>Training on corruption</p> <p>IBC took part in a training seminar organized by the NABA, on the theme: "Corruption standards in legislation. Methodology of anti-corruption expertise." The participants got acquainted with examples of corruption-standards in the legislation and were trained on the basics of expert opinion.</p> <p>Meeting with UNDP representatives</p> <p>IBC Executive Director Temirbek Azhykulov, IBC Initiatives Manager Meerim Matkulova and IBC Corporate Affairs Manager Minara Imanbekova met with UNDP representatives - Janyl Rakhmanova, UN Coordination Officer, and Kaarmanbek Kuluev, Communications Specialist. Azhykulov briefed the UNDP representatives on the structure and activities of the IBC and its committees. The guests were interested in closer cooperation and holding an open meeting with the participation of all UN agencies in Kyrgyzstan to present their scope of activities.</p> <p>Draft changes to the Tax Code discussed</p> <p>IBC Deputy Executive Director Askar Sydykov and Gulnara Uskenbaeva, President of the Association of Suppliers (producers and distributors) met with Deputy Economy Minister Bakkeldi Tyumenbaev and representatives of the Prosecutor General's Office, National Security Committee, State Service for Combating Economic Crimes and State Tax Service under the Government. Participants discussed draft changes to the Tax Code aimed at enhancing the procedure of inspections derived from tax violations based on the instructions of law enforcement agencies. These agencies were initially against the draft changes but as a result of the meeting the parties managed to work out a trade-off option. The draft law will be further developed upon collecting additional statistical data.</p>
<p>19 ноября</p> <p>Защита прав собственности требует улучшения</p> <p>По поручению вице-премьер-министра КР Олега Панкратова управление инвестиций Министерства экономики КР провело совещание с участием представителей бизнес-ассоциаций, Агентства по продвижению инвестиций при Министерстве экономики и Международной финансовой корпорации (IFC). Обсуждены проблемы, с которыми сталкиваются инвесторы при защите своих прав собственности. МДС отметил, что проблема защиты таких прав в первую</p>	<p>November 19</p> <p>Property right protection needs to be improved</p> <p>On behalf of the Vice-Prime Minister of Kyrgyzstan Oleg Pankratov, the Investment Department of the Economy Ministry held a meeting with representatives of business associations, the Investment Promotion Agency under the Economy Ministry and International Finance Corporation (IFC). They discussed problems faced by investors in protecting their property rights. IBC representatives noted that property right protection</p>

<p>очередь заключается в эффективности и справедливости судебной системы. Все заинтересованные лица могут отправлять свои предложения по совершенствованию системы защиты прав собственности в адрес Министерства экономики. Эти предложения будут обобщены и внесены на рассмотрение в Аппарат Правительства КР.</p> <p>МДС провел тренинг для студентов</p> <p>Менеджер по инициативам МДС Мээрим Маткулова провела тренинг по карьерному росту для студентов второго курса Академии туризма. Тренинг, прошедший в интерактивном формате, охватил такие темы, как важность нетворкинга при построении деловых связей, правильное составление резюме и сопроводительного письма, подготовка к интервью. Во встрече приняли участие 113 студентов.</p>	<p>depends on the efficiency and fairness of the judicial system in the country. All interested parties can send their suggestions for improving the system of property rights protection to the Economy Ministry. The proposals will be compiled and submitted for review to the Government Office of the Kyrgyz Republic.</p> <p>IBC conducts career development training</p> <p>IBC Initiatives Manager Meerim Matkulova conducted a career development training for 2nd year Tourism Academy students. The training was in an interactive setting and covered such subjects as networking, resume and cover letter writing and preparing for interviews. Total of 113 students participated in the training.</p>
<p>20 ноября</p> <p>Встреча с депутатами ЖК</p> <p>Исполнительный директор МДС Темирбек Ажыкулов встретился с депутатами шестого созыва Жогорку Кенеша КР – председателем Комитета по экономической и фискальной политике Нурланом Макеевым, заместителем председателя Дастаном Бекешевым и членом Комитета по бюджету и финансам Торобаем Зулпукаровым. Участники встречи обсудили инвестиционный климат в стране и возможности расширения взаимного сотрудничества. Рассмотрено участие депутатов в предстоящем Бишкекском инвестиционном форуме BIF 2015.</p>	<p>November 20</p> <p>Meeting with Parliament members</p> <p>IBC Executive Director Temirbek Azhykulov met with deputies of the sixth convocation of the Jogorku Kenesh - Nurlan Makeev, Chairman of the Committee on Economic and Fiscal Policy, its Deputy Chairman Dastan Bekeshev and Member of the Committee on Budget and Finance Torobay Zulpukarov. The meeting participants discussed the investment climate in the country and the possibility of expanding mutual cooperation. They also considered MPs participation in the forthcoming Bishkek Investment Forum, BIF 2015.</p>
<p>21 ноября</p> <p>Бизнес-завтрак с министром экономики</p> <p>Исполнительный директор МДС, вместе с другими руководителями бизнес-ассоциаций, принял участие в бизнес-завтраке с министром экономики КР Арзыбеком Кожошевым. Министерство планирует укрепить взаимодействие с бизнесом через постоянно действующую координационную площадку, созданную на базе министерства. Все предложения бизнеса будут выливаться в законодательные инициативы, заверил министр. Министерство экономики будет руководствоваться принципами преемственности, последовательности и новизны. Арзыбек Кожошев приступил к работе 5 ноября 2015 года.</p> <p><i>Более подробная информация на сайте МДС: www.ibc.kg</i></p>	<p>November 21</p> <p>Business breakfast with Economy Minister</p> <p>IBC Executive Director, together with other leaders of business associations, took part in a business breakfast with the Economy Minister Arzybek Kozhoshev. The Economy Ministry plans to strengthen cooperation with business through a permanent coordination platform created at the ministry. Ideas from business will be developed into legislative initiatives, the minister promised. The Economy Ministry will be guided by the principles of continuity, consistency and innovation, the minister said. He has been working as a minister since November 5.</p> <p><i>For more detail information, please visit: www.ibc.kg</i></p>
<p>МДС в СМИ</p> <p>17 ноября</p>	<p>IBC in the media</p> <p>November 17</p>

<p>Интервью Биринчи радио</p> <p>Исполнительный директор МДС Темирбек Ажыкулов выступил в прямом эфире «Биринчи радио» Общественной телерадиовещательной корпорации КР. Глава МДС рассказал о целях и задачах Бишкекского инвестиционного форума BIF 2015, который состоится 2 декабря.</p>	<p>Interview to Birinchi Radio</p> <p>IBC Executive Director Temirbek Azhykulov spoke live at the Birinchi Radio of the Public Broadcasting Corporation of the Kyrgyz Republic. Azhykulov told about goals and objectives of the Bishkek Investment Forum, BIF 2015, to be held on December 2.</p>
<p>Письма МДС</p> <p><i>17 ноября</i> - Письмо заместителю министра экономики Тюменбаеву Б.Р. о поддержке законопроекта по оптимизации процедуры проведения проверок по факту налоговых правонарушений на основании постановлений следователей уполномоченных законом правоохранительных органов.</p> <p><i>18 ноября</i> – Письмо мэру г. Бишкека с просьбой отменить приказ Управления капитального строительства мэрии г. Бишкека № 100, согласно которому прием заявлений и выдача ордеров на производство земляных работ при строительстве и ремонте инженерных сетей приостановлено на срок с 12.10.2015 г. по 01.04.2016 г. Данное обстоятельство затрудняет деятельность строительных компаний, завершивших строительные работы. Они не могут ввести свои объекты в эксплуатацию и в результате несут финансовые убытки.</p> <p><i>19 ноября</i> – Письмо министру экономики КР на эту же тему.</p> <p><i>19 ноября</i> – Письмо-запрос в Министерство юстиции с просьбой предоставить информацию о количестве всех нормативных правовых актов (НПА) КР, включенных в Государственный реестр НПА в 2014 году.</p> <p><i>19 ноября</i> – Обращение бизнес-ассоциаций в Аппарат Правительства КР и Минтруда с просьбой вернуть проект закона, разработанный Минтруда, согласно которому предлагается вывести разрешения на право привлечения и использования иностранной рабочей силы на территории КР и трудоустройства граждан КР за рубежом из-под действия Закона КР «О лицензионно-разрешительной системе в Кыргызской Республике» (Закон о ЛРС). Бизнес-ассоциации просят поддержать проект закона, разработанный Минэкономики, которым предлагается привести Закон КР «О внешней трудовой миграции» в соответствие с Законом о ЛРС.</p>	<p>IBC Letters</p> <p><i>November 17</i> - Letter to Deputy Economy Minister Bakkeldi Tyumenbaev with a request to support a bill to optimize check procedures on the facts of tax offenses on the basis of decision of the investigators authorized by the law enforcement agencies.</p> <p><i>November 18</i> - Letter to Mayor of Bishkek with a request to cancel the order #100 of the Capital Construction Department at the Mayor's Office, according to which the acceptance of applications and issuance of orders for earthworks during the construction and repair of utilities have been suspended from 10.12.2015 till 01.04.2016. It hinders the activities of construction companies which have completed construction works. They cannot enter their facilities in operation and as a result suffer financial losses.</p> <p><i>November 19</i> - Letter on the same subject was sent to the Economy Minister.</p> <p><i>November 19</i> - Letter of request to the Justice Ministry with a request to provide information about the number of regulatory legal acts of the KR included in the State Register in 2014.</p> <p><i>November 19</i> – Business associations appealed to the Government Office and the Labor Ministry to return the draft law developed by the Labor Ministry, which proposes to withdraw permit to attract and use foreign labor in the Kyrgyz Republic and employ Kyrgyz citizens abroad from the Law "On licensing system in the Kyrgyz Republic". Business associations are also asked to support the draft law developed by the Economy Ministry, which proposes to bring the Law "On external labor migration" in line with the law on the licensing system.</p>

<p>События на 23 – 27 ноября</p> <p>24 ноября</p> <p>Менеджер по инициативам МДС Мээрим Маткулова проведет тренинг по карьерному росту для студентов 2-го и 3-го курсов Кыргызского экономического университета.</p> <p>25 ноября</p> <p>Встреча представителей бизнеса с вице-премьер-министром КР Олегом Панкратовым.</p> <p>Заседание комитета МДС по строительству.</p> <p>26 октября</p> <p>Заседание комитета МДС по налогам, таможне и Социальному фонду.</p> <p>МДС проведет экскурсию для студентов, обучающихся в сфере туризма и подавших заявки на программу стажировок в отеле Golden Tulip Bishkek.</p>	<p>Events for November 27 – 29</p> <p>November 24</p> <p>IBC Initiatives Manager will conduct a training session on career development for the 2nd and 3rd year students of the Kyrgyz Economic University.</p> <p>November 25</p> <p>Business representatives will meet with Vice Prime Minister of Kyrgyzstan Oleg Pankratov.</p> <p>Meeting of the IBC Committee on Construction.</p> <p>November 26</p> <p>Meeting of the IBC Committee on Taxes, Customs and Social Fund.</p> <p>IBC will conduct a tour for tourism students who applied for the internship program at Golden Tulip Bishkek Hotel.</p>
<p><i>С уважением,</i></p> <p><i>Темирбек Ажыкулов,</i> <i>исполнительный директор</i> <i>Международный Деловой Совет</i></p> <p><i>Кыргызская Республика, 720011</i> <i>Бишкек, ул. Абдрахманова, 191</i> <i>Хаятт Ридженси Бишкек, каб. 113</i> <i>Тел: + 996 312 623801</i> <i>Факс: + 996 312 623394</i> <i>office@ibc.kg</i> <i>www.ibc.kg</i></p>	<p><i>Best regards,</i></p> <p><i>Temirbek Azhykulov,</i> <i>Executive Director</i> <i>International Business Council</i></p> <p><i>Office 113, Hyatt Regency Bishkek</i> <i>191, Abdrakhmanov Str., Bishkek</i> <i>Kyrgyz Republic, 720011</i> <i>Tel: + 996 312 623801</i> <i>Fax: + 996 312 623394</i> <i>office@ibc.kg</i> <i>www.ibc.kg</i></p>